Lecture 9		
Clauses	Phrases and heads	Word order

Clauses		
tense, person, number) and its own right. An <b>embedded clause (</b> or a <b>complement clause</b> ) can co	<b>pendent clause</b> or a <b>main</b> b only (a verb that is marked for I can stand as an expression in	[Clauses] الفقرة )تأتي في مجموعة متنوعة من الاشكال والاحجام. صفوفة الفقرة ( او الفقرة المستقلة او الفقرة الرئيسية ) تحتوي على only finite verbفعل محدود فقط ( الفعل الذي يعرف بالزمن او لاشخاص او العدد) Embedded = to be inserted within/to be enclosed- Clauses = Group of words that make part of a sentence لفقرة المدخلة المضافة (الفقرة الغير مستقلة او الفقرة المكملة ) من لممكن ان تتضمن a FINITE (or NON-FINITE) verb لكنها تكون مركبة
		تكون مضافة الى (embedded in) الفقرة الرئيسية
Example:		حون مصافة الى (II Debbedme) الفقرة الرييسية
Example: Matrix clause	Complement clause	حون مصافه الی (embedded in) الفقره الرییسیه
•	Complement clause	حون مصافة الى (embeaded in) العفرة الرييسية
Matrix clause 1- He <u>saw</u> a movie (finite)		حون مصافة الى (embedded in) العفرة الرييسية
Matrix clause 1- He <u>saw</u> a movie	Complement clause to <u>stay</u> (non-finite)	حون مصافة الى (embedded in) العفرة الرييسية
1- <i>He <u>saw</u> a movie</i> (finite) 2- She <u>wanted</u>	to <u>stay</u>	

Dependent clauses are also called "subordinate	<b>Example:</b> consider the dependent clause 'that
clauses", and they can contain, as above mentioned, a	he should stay' in the following sentence:
FINITE or NON-FINITE verb	
الفقرة الغير مستقلة تسمى ب subordinate clauses وفقرة فرعية و	She <u>told</u> him that he <u>should</u> <u>stay</u>
a FINITE or NON-FINITE verb يمكن ان تحتوي على	(finite) (finite)
	(non-finite)
On the other hand, independent clauses might be referre	d <u>Example:</u> consider the following
to as "main clauses", and they contain finite verbs only, as	independent clause:
aforementioned.	He <u>saw</u> a movie
ناحية اخرى، الفقرة المستقلة يمكن ان يشار لمها ك فقرة رئيسية و تحتوي على	
finite verbs onکما سبق ذکرہ.	y - consider also the independent clause ' <i>she</i>
	wanted' in the following sentence:
	She <u>wanted</u> to <u>stay</u>
	(finite) (non-finite)

- Only embedded (dependent) clauses can have a	Example:
complementizer (that, for, whether, if, etc.).	He claimed that he saw Kim
فقط embedded (dependent) clauses يمكن ان تملك العناصر المكملة	She wondered whether Kim left
(that, for, whether, if, etc.).	For you to beat him was unexpected

- Only main clauses have subject/auxiliary inversion (in Example:

, , , , , , , , , , , , , , , , , , , ,	see John, will you recogn ndent clause) (main cla	
	you see John, you will rec	
guestions)	e claim that John saw him	
	laimed that did John see l	
Practice:		
Which clauses are dependent? Which are independent?		
- There's a lot to learn in syntax. (dependent clause)		
- He asked me if I arrived safely. (dependent clause)		
- If you can't find your way, please ask for help. (dependent clause)		
John having left early, we left too. (dependent clause)		
MOOD		
: Each clause has mood. Mood has to do with two sets of d	distinctions:	
نون من مود . المود له علاقة مع مجموعتين من الفروق ( الاختلافات. )	جموعة اشكال الفعل :كل فقرة تتك	المود:هو واحد من م
The distinctions between:		الفروق بين:
Making statements (Declarative) EX. She met John in the park.	سريحي - جملة خبرية-	74
Asking questions (Interrogative) EX. Did she meet John in the parl	ح اسئلة استفهامي – <u>k?</u>	
Issuing commands (Imperative). EX. Open the doo	وامر صيغة الامر	اصدار ا
2) The distinctions between whether the speaker/writer presents	s an event as:	الاختلاف بين ما
Possible <u>EX. He may have left</u> .		اذا کان
A fact <u>EX. (He did leave</u> ).		المتكلم/الكاتب بعرض الحدث ك:
We might also classify clauses based on the kind of information the	hey share:	يعرص الحدث ك <u>:</u> محتمل
- Relative clauses		حقيقة
- Interrogative clauses		يمكننا تصنيف ال
- Existential clauses		clausesبحسب
- Conditional or hypothetical clauses.		نوع المعلومات التحقيق ال
(1) Poloting classes		التي تشترك <b>1-جمل الوصل</b>
(1) Relative clauses: Give more information about a noun. Example: ' <i>I knew</i> ' in	n: (you are not the	<u>، بحق مو</u> لین نعطی معلومات
man I knew'.	n: <i>'you are not the</i>	اكثر عن الأسم
(2) Interrogative clauses:		2-جمل استفهامية
Ask a question directly: Example: he asked, 'Are you happ	2 <sup>/</sup>	السؤال بشكل
or indirectly: Example: he wonders 'whether you are happy.'	iy:	مباشر
(3) Existential clauses:		او بشکل غیر
In English typically begin with 'there is or there are' Example: The	ara is a mouse in my	مو بیسے میں مباشر
room.		3- :جمل خاصة
(4) Conditional or hypothetical clauses:		بالوجود
If, then Example: If you study hard, you will succeed.		عادة في اللغة
Examples: Who is he? (direct interrogative cl		الانجليزية ما تبدأ
who he is. (indirect interrogative clause)	lausej	محمل شيرطية إه
There is a cat in this house. (Existential clauses)		4-جمل شرطية او فتراضية
that I saw yesterday (relative clause)		
Of these, notice that the second part of conditional clauses, as we	ell as the existential	
and direct interrogative clauses are <u>independent</u> .		
The others are subordinate clauses.		
جمل الشرطية وكذلك الجمل الخاصة بالوجود و الاستفهامية المباشرة هي جمل	لاحظ أن الجزء الثاني من الد	
	مستقلة.	
عية	اما باقي الجمل فهي جمل فر	

## **Phrases**

T muses		
PhrasesEvery phrase contains a head, which is the major content or function word within that phrase.Phrases are named after their heads:That is: A noun phrase is headed by a nounA verb phrase is headed by a verbA prepositional phrase is headed by a preposition.	كل عبارة تحتوي على راس، وهو المضمون الرئيسي او وظيفة الكلمة في تلك العبارة. العبارات تتم تسميتها بحسب راس الجملة، وهذا يعني: A noun phrase - الجملة الاسمية اذا كان راس الجملة اسم. A verb phrase - الجملة فعلية اذا كان راس الجملة فعل راس الجملة حرف جر. Practice:	
<i>gives it to him give</i> VP (verb phrase)	Identify the head of the following phrases, and name the type of phrase: at the airport, read the book, a tough question, the man, on the sofa	
Word order		
<b>Basic word order</b> Languages most often have a way of ordering the basic constituents of clauses (e.g. subjects, verbs and objects). Using this classification, we can begin to consider how languages arrange their words. In English, finite clauses have the order subject-verb-object ( <i>the</i> <i>dog ate the bone</i> or <i>he saw me</i> ).	ترتيب الكلمات الاساسية -اللغات غالبا ما تمتلك طريقة وشروط لترتيب المكونات الاساسية للجمل ( فعل، فاعل ومفعول به) -باستخدام هذا التصنيف، يمكننا ان نبدأ النظر في كيفية ترتيب الكلمات في كل لغة. في اللغة الانجليزية، الجمل المقيدة تمتلك هذا الترتيب : فاعل فعل مفعول به he saw meor the dog ( -	

dog ate the bone or he saw me). The subject and object are noun phrases, while the verb heads the VP which contains any object NPs.

In English, word order is fairly fixed. But notice that the verb comes first in direct interrogative clauses with *have* or *be or do*: Example:

> Are you happy? Has he left?

(verb-subject rather than subject-verb).

ate the bone( -الفاعل و المفعول به هما جملة اسمية في حين ان الفعل يتر أس الجملة الفعلية VP التي تتضمن أي مفعول به في الجمل الاسمية. NP

-في اللغة الانجليزية ، ترتيب الكلمات مرتب بشكل لائق. -ولكن تلاحظ ان الفعل ياتي او لا في الجمل الاستفهامية المباشرة معdoor beor have

The objects of verbs may be subdivided into direct objects and indirect objects. Direct objects: usually immediately follow the verb (like 'The book') in the following sentence: Ex. He read the book. Indirect object: are often expressed periphrastically, as prepositional phrases (like 'to him') in in the following sentence: Ex. I gave him the book	المفعول به التابع للفعل يمكن تقسيمه الى قسمين مفعول به مباشر و غير مباشر : المفعول به ( المباشر : ) عادة ما يتبع الفعل بشكل فوري. المفعول به ( الغير مباشر : ) كثيرا ما تعبر عنها بشكل تلميحي، : مثل جمل حروف الجر:
I gave the book to him.I gave the book to him.Reordering words:When two words switch places, the switch is known as 'inversion'.For example, in the question: 'are you happy'?As mentioned above, the subject 'you' and the verb 'are' don't follow the basic word order subject-verb.It is often said that the subject and verb are inverted when asking a question with 'have, do, be' in English.Another way to consider changing word order is to look for a word that moves, where it moves from and where it moves to.This concept has a simple name: movement.From this point of view, we might say that:	: : إعادة ترتيب الجمل عند تبديل اماكن كلمتين، هذا التبديل يعرف ب القلب او العكس'inversion مثال Subject-verb' : الفاعل هو you والفعل هو are لم يتبع قاعدة ترتيب الكلمات Subject-verb كثير ما يقال ان الفاعل والفعل يكون معكوس عند طرح كثير ما يقال ان الفاعل والفعل يكون معكوس عند طرح السؤال باستخدام 'be', do, have في اللغة الانجليزية هناك طريقة اخرى للنظر في تغيير ترتيب الكلمات هي المفهوم يطلق عليه اسمmorter : في السؤال قد نقل من موقعها لذا يمكننا القول بان 'are' : في السؤال قد نقل من موقعها
<ul> <li>'are' in the question 'are you happy?' has moved from its original position in 'you are happy' to a new position before the rest of the phrase.</li> <li>Expanding phrases: <ul> <li>Speakers of all languages don't just rely on basic word order and movement to build sentences.</li> <li>We can expand simple sentences by adding material in the form of new words and phrases.</li> </ul> </li> </ul>	الاصلي في 'you are happy' الى موقع جديد قبل باقي الجملة. والعبارات الجمل مضاعفة المتحدثون في كل اللغات لا يعتمدون فقط على اساس ترتيب الجملة و وتحريكها على بناء الجمل. يمكننا مضاعفة الجمل البسيطة من خلال اضافة مادة في شكل الكلمات والجمل الجديدة
<ul> <li>For instance, we can expand: 'language' into: 'a language' and, further, into: 'a difficult language'.</li> <li>Adjuncts: are extra phrases such as 'at the store' or 'in September' that we can add to verb phrases (like 'bought it') to form: 'bought it at the store' 'bought it at the store in September'. - Notice that the material we added to 'bought it' all branched to the right.</li> </ul>	ملحق او اضافة : Adjuncts هو عبارات اضافية مثل * Adjuncts ثالة : Adjuncts التي يمكننا اضافتها الى الجمل الفعلية لتشكيل: لاحظ ان المادة التي اضفناها الى 'bought it' قد تشعبت على اليمين فقط